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Leskelődő Justitia

Az, hogy hány személynek kell börtönbüntetéssel 
fi zetnie az ország 1989 utáni történetének legtöbb 
áldozatot követelő balesete, a bukaresti Colectiv 
klubban történt tragédia miatt, nagyon jól illuszt-
rálja, mennyire sűrűn szőtte át – és valószínűleg 
szövi ma is – a romániai viszonyokat a korrupció. 
Egyelőre nem végleges a bírósági ítélet, misze-
rint a 4 éve történt, 65 halálos áldozatot követelő 
tűzeset perében jó néhány évre rács mögé kerül 
számos, felelősnek és vétkesnek talált személy: 
köztük van Bukarest negyedik kerületének volt 
polgármestere, a szórakozóhely működési enge-
délyét kibocsátók, a klub tulajdonosai, tűzszeré-
szek, a katasztrófavédelmi felügyelőség munka-
társai is. Az áldozatok hozzátartozói, túlélők és a 
közvélemény részéről az ítélethirdetés óta sűrűn 
elhangzik: nem tartják méltányosnak, elég szigo-
rúnak a büntetést, hiszen az ártatlanul meghalt 
fi atalokat nem hozza vissza az életbe semmilyen 
ítélet, az iszonyú szenvedéseket átélt túlélők 
örök lelki, testi sebekkel maradtak. Elhangzik az 
is, hogy bár a 9, 10, 11 évnyi börtön enyhe bünte-
tés, legalább az pozitívan értékelhető, hogy még-
iscsak elrettentő felkiáltójelnek, kézzelfogható 
eredménynek számít a vétkesek és vétségek, mu-
lasztások azonosítása.

Sok minden felmerült négy év alatt és felmerül 
ma is a Colectiv-tragédia kapcsán. Nem szabad 
elfelejteni azt sem, hogy a súlyos égési sérülést 
szenvedettek közül sokan azért veszítették életü-
ket, mert nem áll készen Romániában az egész-
ségügyi rendszer arra, hogy megfelelőképpen el-
lássa ezeket az eseteket, az áldozatok közül így 
sokan az úgynevezett nozokomiális, vagyis a kór-
házban elkapott fertőzésbe haltak bele. Felmerül 
a megkerülhetetlen kérdés, hogy vajon mennyit 
tanul vagy tanult-e egyáltalán azóta az ország a 
bukaresti klubban történt tragédiából. És homály 
fedi, hogy a hasonló ítéleteknek mennyi a romá-
niai állapotok valódi javulását elősegítő hozadé-
kuk. A korrupciós ügyletek szövevénye ugyanis 
megannyi területet elborít, így a döntéshozó, az 
orvos, a hivatalnok, sőt még a „postás, a rendőr, 
a villanyszerelő” is akarva vagy akaratlanul, de tu-
lajdonképpen ugyanannak a hatalmas korrupciós 
gépezetnek a fogaskereke.

A Colectiv klubban bekövetkezett szerencsét-
lenség kapcsán elhangzott az is, hogy ebben az 
országban maga az igazságszolgáltatás is kor-
rupt, akárcsak a politika. A felmerülő kérdések 
továbbgyűrűznek, így akár abba az irányba is 
kitágíthatóak, hogy szolgáltat-e egyáltalán igaz-
ságot Romániában az igazságszolgáltatás. Abban 
az országban, ahol maga az államfő jelenti ki az 
1989-es decemberi események évfordulóján, 
hogy „30 évvel a forradalom után az akkori hóhé-
rok még szabadon járnak”. Justitiát, a törvényho-
zás istennőjét századok óta azért ábrázolják be-
kötött szemmel, mert nem részrehajló, legalábbis 
nem kellene annak lennie. Úgy tűnik azonban, 
hogy Romániában sűrűn leskelődik a szemére kö-
tött kendő alól.

Tovább bővül a belvárosi gyalo-
gosövezet Nagyváradon, a helyi 
tanács legutóbbi ülésén újabb 
két sétálóutca létrehozására 
bólintott rá. Az Ezredévi emléktér 
környéke is sétálóvá válik, de a 
Bémer téren is zajlik a munka.
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B eváltani látszik ígéretét a nagy-
váradi városvezetés, miszerint 
fokozatosan a teljes belvárost 

átadja a gyalogosforgalomnak. A he-
lyi tanács legutóbbi ülésén ugyanis 
úgy döntött, hogy a Szent László térre 
nyíló Pável (Episcop Mihai Pavel) ut-
cáról és a színház melletti gr. Bethlen 
István (Teatrului) utcáról is kizárja a 
gépkocsiforgalmat. A cél, hogy a vá-
radiak és a turisták gyalogosan közle-
kedjenek a városközpontban.

A múlt szerdán tartott decemberi 
tanácsülésen egyelőre a két sétá-
lóutca kialakítására vonatkozó mű-
szaki-gazdasági mutatókat hagyták 
jóvá, Ilie Bolojan polgármester sze-
rint uniós fi nanszírozást hívnának 
le a célra. A városvezető elmondta: 
ezáltal csökkenteni szeretnék a lég-
szennyezést a városközpontban, és 
a gyalogosok számára is közlekedé-
si folyosót hoznának létre a Szent 
László tér és a Kálvin János (Jean Cal-
vin) utca között, melynek közelében 
a Teleki (Primăriei) utcai zsinagóga, 
és a benne kialakított zsidómúzeum 
is található. A Partiumi Keresztény 
Egyetem szomszédságában új teret 
alakítanának ki, de emeletes parko-
lóházat is építenének.

Az Ebihoreanul portál beszá-
molója szerint az új sétálóutcákat 
csupán a Nemzeti Liberális Párt 
(PNL) tanácsosainak a szavazatá-
val sikerült elfogadtatni, az RMDSZ 
képviselői ellene szavaztak, a 
szociáldemokraták tartózkodtak. 
A határozat szerint a Pável utca 
sétálóvá alakítása 5,9 millió lejbe 
kerülne, ezt a főtérhez hasonlóan 
porfirkővel borítanák.

Dolgoznak a Bémer téren
A színház melletti gr. Bethlen István 
utca sétálóvá alakítására a Bémer 
(Ferdinánd) tér átalakítása után ke-
rülne sor, a város második főterének 
számító köztéren május óta javában 
zajlanak a felújítási munkálatok. Az 
uniós pénzből fi nanszírozott projekt 
értéke több mint 20 millió lej, meg-
valósítási ideje másfél év.

A munkálatok nyomán tejesen 
átalakul a Szigligeti Színház előtti 
tér, nagyobb felület jut majd a gya-
logosoknak, és az ígéretek szerint 

kevesebb gépkocsi fordul meg itt. 
A tér nagy részét lekövezik, de zöld 
szigeteket is létrehoznak. Korsze-
rűsítik ugyanakkor a közvilágítást, 
szökőkutakat alakítanak ki, új utca-
bútorokat helyeznek ki.

Zatykó Gyula, a nagyváradi polgár-
mesteri hivatal magyar közösséget 
érintő ügyekkel foglalkozó tanács-
adója korábban úgy nyilatkozott: a 
Bémer tér átalakításának célja, hogy 
jobban érvényesüljenek az itteni 
műemlékek, a Szigligeti Színház, a 
Pannónia Szálló, az EMKE épülete, 
a Poynár-ház és a többi szomszédos 
ingatlan.

Gyalogosövezet az Ezredévi 
emléktéren
A Bémer tér felújításához kötődően 
újabb gyalogosövezet létesül a Kö-
rös-parti városban, a városvezetés 
októberben jelentette be, hogy az 
Ezredévi emléktér (Piața Libertății) 
és az ezzel szomszédos utcák is 
sétálóvá válnak. A projekt célja az 
autóforgalom és a környezetszeny-
nyezés csökkentése a gyalogosfor-
galom javára. Eszerint sétálóutcává 
válik a Bémer tér és a Rimanóczy 
Kálmán (Iosif Vulcan) utca közötti 
szakasz, melyet porfírkővel borí-
tanak. A Körös-parti fák megma-
radnak, a lejtőn pedig támaszfalat 

alakítanak ki, melyre ülőhelyeket 
szerelnek. A Mészáros (Nicolae Gri-
gorescu) utca Bémer tér és Ezredévi 
emléktér közötti szakaszát szintén 
átengedik a gyalogosoknak, ez is 
porfírkő burkolatot kap. A projekt 
értéke 9,3 millió lej, szintén uniós 
alapokból valósul meg a Regionális 
Operatív Program keretében.

A környéken jelenleg is dolgoz-
nak a sétálóövezet bővítésén, zajlik 
a Nagysándor József (Aurel Lazăr) 
utca sétálóvá alakítása, ez a jelenle-
gi korzót köti össze az Ezredévi em-
léktérrel. Ilie Bolojan polgármester 
terve, hogy hálózatba szervezze a 
város látványosságait, a Nagysándor 
utca gyalogosövezetté alakításával a 
turisták a Garasos hídon keresztül is 
átsétálhatnak majd a felújított várba.

Az utca – melyen az aradi vér-
tanúk egyikének, a váradi szüle-
tésű Nagysándor József honvéd 
vezérőrnagynak, illetve a nagy 
román egyesülésért harcoló Aurel 
Lazăr ügyvédnek a szülőháza ta-
lálható – jelenleg is egyike a bel-
város legnyugodtabb utcáinak. 
A Fő utca felőli végén áll Aurel 
Lazăr egészalakos szobra, melyet 
továbbra sem kerítenének el a 
közterülettől. A Nagysándor utca 
egyébként a második belvárosi 
utca, melyet sétálóövezetté alakít 
az önkormányzat, a Szent Lász-
ló térre nyíló Zöldfa (Vasile Alec-
sandri) utca után.
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Teret nyernek a gyalogosok
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Pert vesztett a MOGYE magyar tagozata
Elveszítették a Marosvásárhelyi Orvosi és Gyógyszerészeti 
Egyetem (MOGYE) és a Petru Maior Tudományegyetem 
egyesítése ellen indított pert a MOGYE diákjai és oktatói – 
számolt be a marosvásárhelyi Punctul. A hetilap szerint a 
jogerős döntésről szóló hírt maga Leonard Azamfi rei rektor 
jelentette be a 2019-es évi kiértékelőjében. Úgy fogalma-
zott, hogy a pár hete született jogerős bírósági döntés 
megerősítette az egyetem vezetését azon hitében, hogy az 
egyesítés jó döntés volt. A MOGYE magyar oktatói és diák-
jai még tavaly májusban jelentették be, hogy közösen, jogi 
úton lépnek fel annak érdekében, hogy megakadályozzák 
az orvosi és a román tannyelvű Petru Maior egyetem egye-
sítését. A magyar tagozat képviselői ugyanis úgy értékelték, 
nem volt teljesen törvényes az a szenátusi ülés, melyen a 
két oktatási intézmény egyesüléséről döntöttek. 

 » Az új sétálóutcákat csu-
pán a Nemzeti Liberális Párt 
(PNL) tanácsosainak a sza-
vazatával sikerült elfogad-
tatni, az RMDSZ képviselői 
ellene szavaztak, a szociál-
demokraták tartózkodtak. 
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Nagyrészt a gyalogosoké lesz a felújítás után a Bémer tér

Megújul a Nagyvásár tér

Uniós forrásokból újítaná fel a nagyváradi önkormányzat a Nagyvásár 
teret (Parcul 1 Decembrie), a 2,1 millió lejes beruházás megvalósíthatósági 
tanulmányának elkészítésére legutóbbi ülésén bólintott rá a tanács. A ha-
tározat szerint a zöldövezetet elcsúfító megrongálódott medencék helyére 
új, hang- és fényjátékkal kísért szökőkút kerül, melynek értéke 8,4 millió 
lej. A sétányokat is újrakövezik 1,9 millió lejből, ugyanolyan kőburkolatot 
használnának, mint a szomszédos Zöldfa utcában. Emellett az Ismeretlen 
katona szobra körüli burkolatot is cserélnék, és a közeli játszóteret is felújí-
tanák, az Ullmann-palota előtti részen pedig kerékpárutat hoznának létre.




